

# 目次

图书情报工作(半月刊)  
第64卷 第13期  
2020年7月

## 专题:靖继鹏先生情报学学术思想研究

|                                      |             |
|--------------------------------------|-------------|
| 3-编者按 .....                          | 初景利         |
| 4-自序 .....                           | 靖继鹏         |
| 8-因时达变,与时偕行——靖继鹏先生情报学理论思想研究 .....    | 马捷/贾荟珍      |
| 16-虚实并举,文以载道——靖继鹏先生信息经济学学术思想研究 ..... | 张向先/张莉曼/赵彬  |
| 23-淹贯博洽,锲而不舍——靖继鹏先生信息生态学学术思想研究 ..... | 张连峰/张海涛/周红磊 |
| 28-木铎金声,滋兰树蕙——靖继鹏先生情报学教育学术思想研究 ..... | 王晰巍/李玥琪     |
| 35-继往开来,鹏转九天——靖继鹏先生情报学思想大观 .....     | 张卫东/左娜      |

## 理论研究

|                                   |       |
|-----------------------------------|-------|
| 41-“双一流”建设背景下高校图书馆功能与定位的再思考 ..... | 王群/王琼 |
| 51-数据管理能力成熟度模型比较研究与启示 .....       | 叶兰    |

## 工作研究

|                                                   |           |
|---------------------------------------------------|-----------|
| 58-公共图书馆业务数据体系的梳理分析研究 .....                       | 黄文彬/刘奕/贺博 |
| 67-认证式推广:高校图书馆经典阅读推广路径新探索<br>——以西南交通大学图书馆为例 ..... | 刘云/高凡/杨勇等 |
| 74-高校图书馆新馆空间功能设计与服务创新——以太原师范学院新馆为例 ...            | 郑金萍       |

## 情报研究

|                                                 |              |
|-------------------------------------------------|--------------|
| 80-会话分析视角下虚拟学术社区用户交互行为特征研究 .....                | 卢恒/张向先/张莉曼等  |
| 90-社会化平台有效使用量表构建及实证研究——以求职领域为例 .....            | 王雪芬/朱庆华/赵宇翔等 |
| 100-影响网络不实信息可信性的关键认知启发识别及分类研究<br>——基于扎根理论 ..... | 陈楷/尹春晓       |
| 111-移动社交媒体倦怠行为的影响因素与作用路径研究 .....                | 张艳丰/刘亚丽/彭丽徽等 |

## 知识组织

|                              |             |
|------------------------------|-------------|
| 120-阿尔茨海默病基因-疾病关联的知识挖掘 ..... | 王雪/武俊伟/陈观群等 |
| 133-我国政务大数据政策扩散特征与主题分析 ..... | 段尧清/尚婷/周密   |

## 海外观察

|                                       |           |
|---------------------------------------|-----------|
| 140-美国《学校图书馆国家标准》的框架体系、核心要素及其启示 ..... | 朱明/廖熙铸/彭婧 |
|---------------------------------------|-----------|

## 简讯

《图书情报工作》杂志社发布出版伦理声明(15);“名家视点”第8辑丛书书讯(50);下期要目(57);2020图书馆营销推广策略与战略学术研讨会征文与会议通知(119);《图书情报工作》投稿作者学术诚信声明(132);《图书情报工作》2020年选题指南(147);2020知识管理与知识服务在线学术研讨会通知(148)

# MAIN CONTENTS

## SPECIAL TOPIC: Study on Mr. Jing Jipeng's Academic Thought of Information Science

- 4    An Brief Self Introduction of Jing Jipeng  
      Jing Jipeng
- 8    Go with the Tide; Research on Jing Jipeng's Thoughts of Information Science  
      Ma Jie and Jia Huizhen
- 16   Do Both Ideological and Practical Work, Writings are for Conveying Truth; Research on Jing Jipeng's Academic Thoughts of Information Economics  
      Zhang Xiangxian, Zhang Liman and Zhao Bin
- 23   Knowledgeable and Persistent Research on Mr. Jing Jipeng's Thoughts of Information Ecology  
      Zhang Lianfeng, Zhang Haitao and Zhou Honglei
- 28   Research on the Thoughts of Information Science Education from Professor Jing Jipeng  
      Wang Xiwei and Li Yueqi
- 35   The Cause and Forge Ahead into the Future, like a Roc Flying over the Top Sky——Mr. Jing Jipeng's Thoughts on Information Science  
      Zhang Weidong and Zuo Na

## THEORETICAL STUDY

- 41   Rethinking the Functions and Positioning of University Libraries Under the Background of "Double First Class" Construction  
      Wang Qun and Wang Qiong
- 51   The Comparative Research and Reference on Capability Maturity Models for Data Management  
      Ye Lan

## SERVICE RESEARCH

- 58   Study on the Business Data System of the Public Library  
      Huang Wenbin, Liu Yi and He Bo
- 67   Certificate-based Promotion: An Effective Way of Classical Reading in University Library——Taking Southwest Jiaotong University Library as an Example  
      Liu Yun, Gao Fan, Yang Yong, et al

- 74   Spatial Function Design and Service Innovation of the New Library——Taking the New Library of Taiyuan Normal University as an Example  
      Zheng Jinping

## INFORMATION RESEARCH

- 80   Study on User Interaction Characteristics in Virtual Academic Community from the Perspective of Conversation Analysis  
      Lu Heng, Zhang Xiangxian, Zhang Liman, et al
- 90   The Construction of Effective Use Scale of Social Platform and Its Empirical Study——Taking the Field of Job Hunting as an Example  
      Wang Xuefen, Zhu Qinghua, Zhao Yuxiang, et al
- 100   The Study of Identification and Classification on Key Cognitive Heuristics of Online Inaccurate Information Credibility: A Grounded Theory Perspective  
      Chen Kai and Yin Chunxiao
- 111   Research on Influencing Factors and Action Path of Mobile Social Media Fatigue Behavior  
      Zhang Yanfeng, Liu Yali, Peng Lihui, et al

## KNOWLEDGE ORGANIZATION

- 120   Knowledge Mining of Alzheimer's Disease Gene-Disease Associations  
      Wang Xue, Wu Junwei, Chen Guanqun, et al
- 133   Analysis on the Characteristics and Subjects of China's Government Big Data Policy Diffusion  
      Duan Yaoqing, Shang Ting and Zhou Mi

## FOCUS OVERSEAS

- 140   The Frame System, Core Elements and Enlightenment of National Standards for School Libraries in the United States  
      Zhu Ming, Liao Xizhu and Peng Jing

## LIBRARY AND INFORMATION SERVICE (Semi -Monthly)

This is a Peer Reviewed Journal

Vol. 64, No. 13, Jul., 2020

Edited and Published by: LIS Press, National Science Library of Chinese Academy of Sciences  
President and Editor-in-Chief: Chu Jingli  
Overseas Distributor: China International Book Trading Corporation  
Address: 33 Beisihuan Xilu, Zhongguancun, Beijing(100190), China  
E-mail: journal@mail.las.ac.cn; tsqbgz@vip.163.com